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Folketingets Social-, Indenrigs- 

og Børneudvalg 

Folketingets Social-, Indenrigs- og Børneudvalg har d. 21. september 2018 stil-

let følgende spørgsmål nr. 618 (alm. del) til børne- og socialministeren, som 

hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Astrid Krag (S). 

 

Spørgsmål nr. 618: 
Kan ministeren oplyse det årlige antal afslag siden 2013 på ansøgninger om 

værgemål, herunder antallet af afslag givet til borgere med demenssygdom? 

 

Svar: 

Jeg har til brug for besvarelsen indhentet oplysninger fra Justitsministeriet og Stats-

forvaltningen, da værgemålsloven hører under Justitsministeriet ressort, mens 

sagsbehandlingen af værgemålsansøgningerne varetages af Statsforvaltningen, 

som hører under mit ressort. 

 

Statsforvaltningen har til besvarelsen udarbejdet nedenstående skema. Ske-

maet indeholder oplysninger om antallet af afslag og antallet af henlæggelser 

på ansøgninger om etablering af værgemål i Statsforvaltningen siden 2013.  

 

Tabellen viser, at antallet af afslag er faldet med ca. 70 pct. i perioden 2013-

2017. I 2017 blev der givet afslag på ca. 2 pct. af ansøgningerne. Det er for-

ventningen, at det også vil være tilfældet i 2018. 

 

Statsforvaltningen oplyser, at henlæggelse af sager sker i forbindelse med den 

indledende sagsbehandling, hvor det ex. afklares, at der reelt ikke er behov for 

et værgemål eller at et værgemål ikke er løsningen på den givne udfordring. Af-

slag er en egentlig afgørelse, som finder sted efter en fuldendt sagsbehandling.  

 
 

Tabel 1 

Afslag og henlæggelser af ansøgninger om etablering af værgemål i Statsforvaltningen 2013-2018 

 2013 2014 2015 2016 2017 2018*  

Afslag 265 215 110 206 81 61 

Henlæggelser 788 1.266 1.445 1.407 1.207 1.019 

I alt 1.053 1.481 1.555 1.613 1.288 1.080 
 

Kilde: Statsforvaltningen. 

*Pr. 31. aug. 2018 
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Det er derfor ikke muligt at udskille antallet af afslag givet til borgere med de-

menssygdom. Demens er ikke i sig selv en begrundelse for etablering af et 

værgemål og Statsforvaltningen registrerer generelt ikke hvilke helbredsmæs-

sige forhold, der ligger til grund for ansøgningen om værgemål.  

 

Nogle værgemålssager behandles ved domstolene. Det er sager, hvor borge-

ren, der søges om værgemål for, protesterer mod værgemålet, og sager hvor 

Statsforvaltningen finder det vanskeligt at oplyse sagen fyldestgørende samt 

sager hvor der er tale om fratagelse af den retlige handleevne.  

 

Jeg har til brug for oplysningen om, hvor mange af disse sager der gives afslag 

på, indhentet bidrag fra Justitsministeriet. Justitsministeriet oplyser følgende:  

 

”Til brug for besvarelsen af spørgsmål nr. 618 har Justitsministeriet indhentet 
bidrag fra Domstolsstyrelsen, som har oplyst følgende:  

 
”Størstedelen af sagerne om værgemål afsluttes med dom efter hovedforhand-
ling. Udfaldet af afsluttede værgemålssager i 2015-2017 fremgår af nedenstå-

ende tabel. 

 

Afsluttede værgemålssager (civile sager) i 2015 - 2017 
År 2015 2016 2017 
Værgemål  657  538  591 

Domme 
   Efter domsforhandling 
   Afgjort ved dom i øvrigt 

 461 

 457 

   4 

 374 

 370 

   4 

 441 

 429 

  12 

Kendelser/beslutninger 
   Henvisning 
   Afvisning 
   Afgjort i øvrigt 

  86 

  45 

  10 

  31 

  67 

  38 

  11 

  18 

  56 

  13 

   9 

  34 

Forlig 
   Efter domsforhandling 
   Sluttet efter skr. tilkendegiv 

   2 

   1   

   1 

   1 

   1 

   0     

   1 

   1 

   0 

Andet 
   Hæves 
   Sluttet efter modt. påstanddok 
   Afgjort ved sluttet i øvrigt 

 107  

 104 

   1 

   2 

 94 

 94 

   0 

   0 

  93 

  93 

   0 

   0 

Øvrige afgørelseskoder    1    2    0 

 

Domstolene registrerer ikke udfaldet af de enkelte sager, dvs. om værgemål til-

deles, omfanget af et tildelt værgemål, eller om værgemålet eventuelt afvises. 

Der foretages således heller ikke registreringer om sager vedrørende borgere 

med demenssygdom.” 
 

 

 

Med venlig hilsen 

Mai Mercado 
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